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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 11 juni 1956
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Van de Kieft, Luns, Mansholt, Van Oven, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig is
Minister Kernkamp).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

Middagvergadering
- - -

3. Buitenlands beleid
a. De vorm der buitenlandse betrekkingen met Indonesië (Brief van de Minister van Buitenlandse Zaken
en de Minister zonder Portefeuille Luns d.d. 8 juni 1956, nr. 4031, met bijlagen. #Zie ook notulen
MR 18/6/56, punt 3f.)
De Minister-President is het eens met de conclusie in de nota van Buitenlandse Zaken, dat
Nederland thans niet het initiatief moet nemen teneinde tot een regeling van de vorm der
buitenlandse betrekkingen met Indonesië te komen. Minister Van de Kieft is het ook hiermede
eens. Hij heeft met verbazing gezien wat het Indonesische Kabinet tot nu toe heeft gepresteerd.
Dit zoekt zijn kracht in de benoeming van commissies. Minister Beel kan zich ook met de
conclusies van de nota verenigen. Minister Algera stelt de vraag hoe het contact op het ogenblik
plaats heeft. Minister Luns antwoordt, dat men zich behelpt door mondeling contact, door het
achterlaten van memoranda zonder hoofd of onderschrift en dergelijke. De Minister-President stelt
voor in overeenstemming met de nota ten aanzien van de vorm der betrekkingen eerst af te
wachten tot het Indonesische Kabinet zelf weet wat het wil. De Raad besluit aldus.

b. De arrestantenkwestie in Indonesië en het Internationaal Gerechtshof; de eenzijdige opzegging van RTC-
overeenkomsten (Nota aangeboden door de Minister van Buitenlandse Zaken en de Minister zonder
Portefeuille Luns, nr. 138401. #Zie ook notulen MR 2/7/56, punt 3b.)
1°. De kwestie van de Nederlandse arrestanten (Zie notulen MR d.d. 4 juni 1956, punt 3c.)
Minister Luns deelt ter toelichting van de nota mede, dat de Algemene Vergadering van de
Verenigde Naties dit jaar enige maanden later zal worden gehouden, zodat het punt van de
plaatsing van de Nieuw-Guinea-kwestie op de agenda ook pas later aan de orde zal komen.
Spreker merkt met betrekking tot de arrestantenkwestie op, dat de Regering een grote campagne
in het buitenland heeft gevoerd, welke bij uitzondering een succes in de buitenlandse pers heeft
gehad. Men kan dit niet herhalen als men niet wat nieuws te zeggen heeft. Wat het adres van Prof.
Cleveringa c.s. betreft, merkt spreker op, dat de meesten der initiatiefnemers van dit adres (waarin
erop wordt aangedrongen, dat de Regering zich tot de bevoegde organen der VN zal wenden en
de zaak bij het Internationaal Gerechtshof aanhangig zal maken) de competentie van de
Verenigde Naties ten aanzien van de Indonesische kwestie in de jaren voor 1950 niet wilden
erkennen. Spreker komt tot de conclusie, dat over de vraag of de Regering zich terzake tot het
Internationale Gerechtshof zal richten wel een beslissing moet worden genomen, maar thans nog
niet. De Raad verenigt zich met deze conclusie.
2°. De eenzijdige opzegging van de RTC-overeenkomsten (#Zie ook notulen MR 18/6/56, punt 3c.)
De Minister-President herhaalt, dat hij van oordeel is, dat de Regering inzake de niet-naleving door
Indonesië van de RTC-akkoorden een beroep moet doen op de UNCI. Het verbaast spreker niet,
dat België en Australië, die met de Verenigde Staten de UNCI hebben gevormd, thans zeggen,
dat Nederland beter hun deur voorbij kan gaan. Ook zou, als de UNCI voorstellen aan de
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Veiligheidsraad zou doen, deze Raad wel een negatieve uitspraak doen of zou een van de landen
eventueel een veto uitspreken. Niettemin is sprekers grote bezwaar tegen de tendentie van de
nota van Buitenlandse Zaken, dat de Regering niets zou doen tegen de eenzijdige opzegging van
de RTC-overeenkomsten. Spreker meent, dat als van onze kant wordt gezegd, dat Nederland zich
tot de UNCI zal wenden, Amerika het moeilijk zal vinden volkomen passief te blijven, zodat er
een kans is, dat dit land wel wat zal doen met betrekking tot deze verbreking van internationale
overeenkomsten.

Minister Algera merkt op, dat de opzegging van de RTC- overeenkomsten
onrechtmatig is. Men kan zich dan afvragen of het opkomen hiertegen alleen een Nederlands
belang is; spreker meent, dat hier ook gesproken moet worden van strijd met het internationale
recht.

Minister Luns merkt op, dat Buitenlandse Zaken niet stil gezeten heeft, maar een
grote nota heeft gegeven aan de vertegenwoordigers van alle landen bij de VN, terwijl voorts een
nota aan de UNCI-landen is gezonden. Daarna is een nieuwe nota aan deze drie landen
gezonden, waarin is gezegd, dat men zich moet realiseren, dat Nederland zich tot de UNCI zal
kunnen wenden. Van de zijde der Amerikaanse Regering is toen aan de Indonesische Minister
gezegd, dat Indonesië zijn overeenkomsten moet nakomen; het meent hiermede deze zaak te
hebben afgedaan. Aangezien bij het doen van een beroep op de UNCI de kans bestaat, dat
Indonesië Australië, dat het in de UNCI heeft aangewezen, door een ander land zal willen
vervangen, kan men eerder een anti-Nederlandse houding van de UNCI verwachten. Spreker
meent, dat geen nieuwe nota moet worden gezonden, waarin Nederland een beroep op de UNCI-
landen doet.

De Minister-President is het ermede eens, dat thans geen nieuwe nota behoeft te
worden gezonden, maar onzerzijds heeft men zich nog niet feitelijk tot de UNCI gewend.
Minister Luns merkt op, dat voor de UNCI geen gelden op de begroting van de VN zijn
uitgetrokken en de drie landen geen vertegenwoordigers meer hebben aangewezen. Minister Beel
merkt op, dat formeel de UNCI nog bestaat. Spreker zou de mogelijkheid van een beroep op de
UNCI achter de hand willen houden. Indonesië heeft nog niet gezegd, dat het zijn financiële
verplichtingen niet na zal komen, maar het heeft de betaling van rente en aflossing der leningen
opgeschort. Spreker stelt daarom de vraag of niet moet worden afgewacht, totdat de commissies
in Indonesië tot zaken komen.

Minister Algera meent, dat de UNCI werd samengesteld door landen en niet door
personen. Daarbij dient men te bedenken, dat de UNCI de RTC-mantelresolutie heeft
meegetekend. Het lijkt spreker dan noodzakelijk, dat het eenzijdig verbreken door Indonesië van
deze overeenkomsten door een zekere rechtsgang geconstateerd wordt. Minister Luns wijst erop,
dat het niet mogelijk is in deze kwestie een consequente houding aan te nemen; de VN is geen
rechtscollege, maar een politiek lichaam. Minister Algera merkt op, dat Nederland ook een beroep
op het Internationale Gerechtshof zou kunnen doen. Minister Luns antwoordt, dat Indonesië dit
Hof niet als bevoegd erkend heeft. De Minister-President is van mening, dat het zich wenden tot de
UNCI de enige formele weg is, die aan Nederland open staat. Onzerzijds is tot nu toe wel aan de
UNCI-landen geschreven, maar niet uitdrukkelijk gevraagd, dat de UNCI haar verplichtingen ten
aanzien van de uitvoering van de RTC-overeenkomsten nakomt. Spreker blijft van oordeel, dat
na de actieve medewerking van Amerika bij de totstandkoming van de RTC-overeenkomsten het
voor de Amerikaanse Regering een vervelende zaak is zich aan alle verantwoordelijkheid te
onttrekken als op haar als lid van de UNCI onzerzijds een beroep zou worden gedaan. Spreker
kan zich neerleggen bij de conclusie om voorlopig te wachten wat op grond van voorstellen van
de commissies in Indonesië wordt besloten, zodat dan het volgende Kabinet een beslissing
terzake zal kunnen nemen. Minister Luns acht het niet onjuist een beroep op de UNCI nog achter
de hand te houden.

Minister Algera stelt de vraag of toch de eenzijdige opzegging van de RTC-
overeenkomsten niet gebracht kan worden voor het Internationale Gerechtshof; spreker



herinnert hierbij aan de Engelse klacht inzake de soevereiniteit over het Zuidpoolgebied tegen
Argentinië en Chili. Minister Luns antwoordt, dat men niet èn naar het Internationale Hof kan
gaan èn tegelijk trachten met Indonesië tot een vergelijk te komen.

De Minister-President stelt voor aan onze Ambassadeur in Washington mede te
delen, dat de Nederlandse Regering op het ogenblik terzake nog geen stap wil doen en hem
voorts de instructie te geven aan het State Department bekend te maken, dat men zich erop
voorbereid moet houden, dat de Nederlandse Rereging erop terug komt als Indonesië zou
besluiten defintitief haar financiële verplichtingen niet na te nakomen. De Raad verklaart zich
hiermede akkoord.

Minister Beyen stelt de vraag of Minister Van de Kieft iets heeft gehoord over de
stap van Lieftinck bij het Internationale Monetaire Fonds en de Internationale Bank. Minister
Van de Kieft antwoordt, dat het Fonds meent niets te moeten doen, terwijl de President van de
Internationale Bank Black van oordeel was, dat de Bank wel aandacht aan deze zaak behoorde te
besteden.

De Minister-President heeft gezien, dat onze zaakgelastigde met betrekking tot de
kwestie van de betaling van coupons in Indonesië stelt, dat Nederland deze in guldens betaalt als
Indonesië definitief zou besluiten zijn financiële verplichtingen terzake niet meer na te komen.
Spreker is echter van oordeel, dat in dat geval voor de obligaties, die thans in Indonesië zijn, de
coupons in rupiah's betaald moeten worden. Minister Van de Kieft weet niet of dit laatste mogelijk
is gezien de garantie van de Nederlandse Regering van deze leningen. Het is ook de vraag of men
deze verplichting tegenover Nederlanders in Indonesië niet volledig zou moeten nakomen.
- - -


